
 

HLAVNÍ MĚSTO PRAHA  

Komise Rady HMP pro rozvoj  komunitní péče  

 

 

ZÁPIS Z JEDNÁNÍ KOMISE RADY HMP PRO ROZVOJ KOMUNITNÍ PÉČE  
ZE DNE 12. 4. 2022, 14.00 hod. 

Jednání zahrnovalo online formu prostřednictvím videokonference 
 

Přítomni 
Mgr. Milena Johnová (předsedkyně komise), Mgr. Pavla Baxová, Věra Bechyňová, DiS, 
Mgr. Terezie Hradilková, Mgr. David Kocman, M.A., Ph.D, Pavel Novák, Bc. Radka 
Podrazilová (host), Ing. Alfred Richter, Bc. Kateřina Tůmová (tajemnice komise) 

Omluveni František Bradáč, DiS, Jan Desenský, DiS, MUDr. Zdeněk Kalvach CSc. 

 
Celkový počet členů komise: 10, přítomných: 6/10 členů, komise je usnášeníschopná. Jednání bylo 
zahájeno ve 14.05 hod. a ukončeno ve 16.05 hod.  
 
 
Program jednání: 
 

1. Schválení programu 
2. Představení a projednání transformačních plánů 
3. Návrh k úpravě sociální služby DOZP pro cílovou skupinu děti v PO – diskuse  
4. Různé 

 
 
 
 
Průběh jednání: 
 
Jednání zahájila paní radní Mgr. Johnová. Ověřovatelem zápisu byla stanovena paní Hradilková. 
Sčítáním hlasů byla pověřena paní Tůmová. Schválena byla přítomnost hosta Bc. Radky Podrazilové. 
 
 
AD 1)  

SCHVÁLENÍ PROGRAMU  

Paní radní Mgr. Johnová představila a navrhla schválení programu jednání.  
 
Schválení programu: 6 (z 6) 
Pro návrh: 6 
Proti návrhu: 0 
Zdržel se: 0 
Návrh byl přijat. 
 
 
AD 2)  
 
PŘEDSTAVENÍ A PROJEDNÁNÍ TRANSFORMAČNÍCH PLÁNŮ  
 
Členům komise byly před jednáním zaslány: 

• Transformační plány s poznámkami a připomínkami odboru SOV MHMP 

• Informace k transformačním plánům (pro snazší orientaci) 

• Návrh úpravy DOZP pro děti v PO  
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• Specifická kritéria komunitních služeb pro cílovou skupinu děti schválená Komisí Rady hl. m. 
Prahy pro rozvoj komunitní péče dne 16. 2. 2022 

• Analýza k pobytové odlehčovací službě na území HMP 

• Výsledky rozšířeného anonymního šetření o situaci dětí ve třech DOZP  
 
 
Pan Richter představil členům komise formou prezentace transformační plány PO HMP (Domov se 
zvláštním režimem Krásná Lípa, Integrované centrum sociálních služeb Odlochovice, Integrovaného 
centra pro osoby se zdravotním postižením Horní Poustevna, Domov se zvláštním režimem Terezín, 
Domov Zvíkovecká kytička, Centrum komunitních služeb Pro Život dříve Svojšice), které byly 
rozhodnutím Rady hl. města Prahy  určeny k transformaci a jsou proto zapojeny do projektu 
„Transformace systému péče o Pražany, kteří potřebují intenzivní podporu a byli umisťováni do zařízení 
mimo hl. m. Prahu“ spolufinancovaného v rámci projektu operačního programu OPZ. 
Plány byly v rozpracovaném stavu připomínkovány odborem SOV MHMP. A nyní se s připomínkami 
vrátily zpracovatelům k dopracování.  
 
Východiska 
77 % lůžkové kapacity PO je aktuálně mimo Prahu (11 zařízení z celkových 14, 1154 lůžek z 1504 
lůžek). 
Plány odkazují na čl. č. 19 Úmluvy OSN, zákon č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, strategické cíle 
MPSV a Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb na území HMP. 
Definice komunitní služby dle SPRSS. 
HMP nechce mimo své území nakupovat/investovat s výjimkou již vlastněných budov vyhovujících 
provozování služby komunitního typu. 
 
Jedná se o první návrhy transformačních plánů PO, které se připomínkují a na základě toho by se mělo 
rozhodnout, jak budou PO v procesu transformace pokračovat.  
Richter v rámci prezentace shrnul informace ze zaslaných podkladů před jednáním. Obecně představil 
PO v procesu transformace (např. ukázal vzdálenosti a dojezdové časy do všech 5 transformovaných 
zařízení, představil východiska pro transformaci a vize cílových stavů PO po transformaci).  
 
14:13 příchod pana Nováka 
 
Členům Komise bylo sděleno, že paní Hradilková se podílí na zpracování transformačních plánů pro PO 
DZR Terezín a CKSPZ a v případě, že by v tématu k hlasování bylo podezření na střet zájmů, nebude 
hlasovat.   
 
Horní Poustevna  
Pan Richter představil současný stav Integrovaného centra pro osoby se zdravotním postižením Horní 
Poustevna, které je situováno v objektech ve třech obcích (Horní Poustevna, Vilémov, Šluknov). 
Zařízení poskytuje služby DOZP, CHB, PSB, STD (dílny jsou zajišťovány neziskovou organizací Dílny 
tvořivosti, o.p.s.). 
Doporučením pro transformaci je snížení kapacity v budovách a bytech, nastavení standardu sociální 
služby odpovídajícího komunitní službě, vytvoření dětských domácností v zařízení, které je primárně 
určeno pro dospělé, CHB a PSB by mělo být zajištěno mimo areály, tak aby bylo dodrženo kritérium 
koncentrace (max. 4 %). Služba STD byla doporučena připojit ke službě DOZP. HMP nebude 
poskytovat terénní služby v regionu, PSB poskytovatelé jen v regionu. V plánu je zrušení 3lůžkových 
pokojů. 
 
U Horní Poustevny, ale i ostatních zařízení se potýkáme s velkou koncentrací lidí s postižením 
v pobytových službách v regionu.  
 
Proběhla diskuse nad transformačním plánem Integrovaného centra pro osoby se zdravotním 
postižením Horní Poustevna. Diskuse byla zaměřena na poskytování terénních služeb a jejich formy 
zajištění. 
Pan Novák navrhl zpracovat přehled o tom, jaká je koncentrace osob s postižením v regionu při 
započítání i ostatních pobytových služeb poskytovaných Ústeckým krajem.  
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Paní Hradilková doplnila, že se jedná o jedno ze zařízení, kde jsou děti. Sedm z nich je v dětské 
domácnosti ve Vilémově, ale další děti žijí s dospělými v domácnostech DOZP Odkázala na výsledky 
šetření – materiál, který byl rozeslán všem členům Komise elektronicky. 
 
Krásná Lípa  
Pan Richter představil současný stav v Domově se zvláštním režimem Krásná Lípa (133 osob z kapacity 
135, 0 dětí). Všechny objekty jsou v jedné ulici a všechny tyto budovy jsou v majetku MHMP. Cílem je 
vytvoření služby DZR komunitního typu a CHB mimo areál a ideálně mimo město Krásná Lípa. 
Doporučení pro transformaci je opustit 2 největší objekty (Palmovka, Vyhlídka), terénní služby (hlavně 
PSB) nebude provozovat HMP, měly by být zajištěny poskytovateli, kteří jsou již v místní síti kraje. Je 
třeba sestavit ekonomický model pro služby poskytované pouze pro lidi z Prahy a hybridní model 
společně pro lidi z Prahy a Ústeckého kraje za předpokladu, že přísun nových lidí z Prahy ustane, dojde 
k přirozeným odchodům, tj. cílový stav bude nula klientů z Prahy.  
Problémem je koncentrace služeb. Město má 3500 obyvatel, maximální počet by měl být 105 uživatelů. 
K transformačnímu plánu Domova se zvláštním režimem Krásná Lípa proběhla diskuse. Lidé s vyšší 
mírou potřebné podpory by se dostali do menších budov s nižší kapacitou. Paní Bechyňová upozornila 
na nevhodné názvy budov (Vyhlídka, Domeček, Stalingrad, Chalupa, Bytovka). Lidé z objektu Palmovka 
(celkem 52 osob) by měli být rozděleni do ostatních zařízení. Pan Novák nesouhlasí s koncentrací 
objektů pro pobytovou sociální službu v jedné ulici. Budovy 3, 4, 5, 6 by měly zůstat (kapacita osob 13, 
18, 10, 8). Ostatní klienti by se měli přestěhovat a nalézt jim jiné vhodné bydlení v regionu, ideálně mimo 
Krásnou Lípu (chybí časový harmonogram). Cílem je snížení kapacity a rozprostření služeb v regionu. 
Paní Hradilková uvedla, že při první prezentaci transformačního plánu měli v plánu na rok 2023 zrušení 
třílůžkových pokojích, což považuje za nedostatečné, je třeba to udělat již během plánování 
transformace. 
Problémem je, že zařízení díky dlouhodobému pobytu mimo Prahu a „krásnému“ prostředí lidé nechtějí 
opouštět. Vedení i pracovníkům chybí motivace k transformaci. Pan Kocman uvedl, že projekt naráží na 
to, jak je potřebná úzká spolupráce s krajskou sítí daného regionu. Paní radní Johnová uvedla, že by 
stálo za pokus spojit se s MPSV, ohledně transformace. Současná situace v Krásné Lípě je stagnující. 
Jednání a spolupráce s Ústeckým krajem je v současnosti neperspektivní. Ústecký kraj síť sociálních 
služeb nerozšiřuje a nemá tudíž zájem o navázání spolupráce. Hlavní město Praha nemá výhodnou 
pozici pro jednání a pro ostatní kraje není výhodné především z ekonomického hlediska se do procesu 
zapojit.  
 
Terezín 
V úvodu bylo členům Komise sděleno, že paní Hradilková se podílí na zpracování transformačního 
plánu pro PO v Terezíně. Pan Richter představil současný stav v Domově se zvláštním režimem 
Terezín. V PO došlo již ke snižování kapacity (v současnosti na 229). Zařízení je provozováno ve více 
objektech (Kasárny, 2 domy a 2 byty). Třílůžkové pokoje již byly v zařízení zrušeny. 
Doporučení pro transformaci je snižování kapacity, vytvoření DZR komunitního typu a CHB komunitního 
typu v existujících budovách v majetku HMP, dát alternativu plánu vytvoření kapacity v hl. m. Praze, kde 
by mohlo vzniknout DZR a CHB komunitního typu a začít hledat objekty pro komerční pronájem 
v regionu. V Terezíně jsou i jiné sociální pobytové služby. Počet obyvatel v Terezíně je 2852 obyvatel (to 
odpovídá koncentraci 114 uživatelům maximálně). 
Paní Hradilková doplnila prezentaci pana Richtera, že probíhají rekonstrukce zařízení, což momentálně 
obnáší velké nasazení místního týmu, který nyní nemá kapacitu na hledání pronájmů v regionu a dále 
se zmínila o informaci, kterou získala o zvažovaném přijetí uprchlíků z Ukrajiny do hlavní budovy, čímž 
by došlo k pozastavení procesu transformace. 
  
Odlochovice 
Pan Richter představil současný stav Integrovaného centra sociálních služeb Odlochovice. Zařízení se 
nachází v areálu zámku v Odlochovicích ve Středočeském kraji (jedna budova se třemi popisnými čísly, 
dvě budovy v areálu zámku, dva objekty cca 6 km v Roudném a 2 lidé v pronajatém bytě cca 4 km v 
Jankově). V zařízení dochází ke snižování kapacit. Komunitní pobytové a terénní služby by se vytvářely 
ve Vlašimi, Miličíně nebo Benešově pro cca 20 osob CHB či DOZP.  
Doporučení pro transformaci je snižování kapacit na třílůžkových pokojích. Lidem s potřebou 
bezbariérovosti nabídnout prostor v Odlochovicích. Neměla by proběhnout rekonstrukce u objektu 
v areálu zámku (požadují modernizaci bytů a vybudování výtahu), která by navýšila kapacitu. HMP také 
nechce investovat do rekonstrukce objektu Roudné čp. 34. V zařízení by byla jedna dětská domácnost, 
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která by byla mimo zámek (3 děti jsou nyní v budově objektu zámku v dospělé domácnosti a mají 
zvýšenou potřebu podpory).  
Proběhla diskuse nad transformačním plánem Integrovaného centra sociálních služeb Odlochovice. 
Mělo by být v plánu nabídnout bydlení v hl. m. Praze dětem umístěným v tomto zařízení. Zařízení 
nezvedá věkovou hranici v Registru poskytovatelů sociálních služeb, tak aby reflektovala současnou 
situaci, momentálně mají v registru pro děti od 1 roku. Paní Hradilková uvedla, že je potřeba upravit a 
zvýšit tuto hranici. Ředitelka zařízení v Odlochovicích se obrátila na odbor SOV MHMP s dotazem na 
postup v případě žádostí rodin o umístění v tomto zařízení. V rámci transformace mají stop stav na 
přijímání dalších dětí. 
 
Zvíkovec  
Pan Richter představil současný stav Domova Zvíkovecká kytička. Zařízení se nachází v městysi (204 
obyvatel) a je umístěno v několika objektech (Baráček, Chaloupka, Domeček, Křižovatka) se 64 uživateli 
DOZP, z toho je 5 dětí. Dále plánují do pronajatého bytu v obci Chříč umístit 3 uživatele. 
Doporučení pro transformaci je zajištění bezbariérovosti u všech objektů a nové služby primárně tvořit v 
pronajatých objektech. Dvě větší budovy (Baráček a Chaloupka) nebudou využívané pro poskytování 
sociální služby. Je třeba doplnit chybějící části plánu. 
V roce 2023 se plánuje spojení s Lochovicemi (Lochovice nejsou do transformačního projektu zapojeny 
a zatím se jejich zapojení neplánuje). 
 
Svojšice – Centrum komunitních služeb Pro život 
Pan Richter představil současný stav zařízení bývalého zámku ve Svojšicích. Tato služba je již z velké 
části transformovaná (do bytech CHB v hl. m. Praze, CHB v Českém Brodě a v Kolíně). Momentálně je 
netransformovaná služba DZR poskytována v náhradním objektu v Kostelci nad Černými lesy, který se 
bude opouštět do konce roku 2022. Pracuje se na umístění dalších osob do vhodných kapacit v Praze a 
ve Středočeském kraji. Plánuje se terénní služba PSB. Transformační plán bude Komisi zaslán po 
zpracování chybějících částí. 
 
Proběhla diskuse ke všem představeným transformačním plánům. Pan Richter uvedl, že proces 
transformace probíhá velmi obtížně a celému procesu pozitivně přispívá práce specialistů působících v 
jednotlivých zařízeních. Pan Novák zmínil nízký zájem o přestěhování klientů transformovaných zařízení 
do hl. m. Prahy. Zájem uživatelů se na počátku mapoval, ale průměrně je to zatím 30 % z celkového 
počtu, stále je tu velké množství lidí, kteří chtějí zůstat mimo Prahu. Motivací uživatelů jsou nyní hlavně 
úspěšné odchody jiných uživatelů. Transformační plány vycházejí ze vzoru plánu MPSV. Schválení 
plánů v orgánech MHMP je podmínkou pro čerpání finančních prostředků z ESF. Je třeba nenavyšovat 
současné kapacity zařízení a budovat kapacity v hl. m. Praze. Paní radní Johnová uvedla, že 
organizace se potýkají s problémy personálního zajištění služeb. Paní Hradilková uvedla, že hl. m. 
Praha má nedostatek sociálních služeb pro osoby s potřebou vysoké míry podpory, kdy řešením jsou 
masivní pobídky hl. m. Prahy pro zajištění těchto služeb. Limitem je finanční zajištění sociálních služeb. 
Paní Hradilková by doporučila HMP vytvoření plánu transformace sociálních služeb. Paní radní uvedla, 

že pro plánování sociálních služeb je součástí Střednědobého plánu rozvoje sociálních služeb na území 

hlavního města Prahy na období 2022-2024 schváleného usnesením Zastupitelstva HMP č. 32/31 ze dne 
16. 12. 2021 a pokud by bylo budování kapacit v hl. m. Praze samostatným úkolem, bylo by zřejmě 
obtížné ho naplnit. 
 

Je třeba rozpracovávat navržené transformační plány a doplnit je o konkrétní kroky a časový 

harmonogram. Cílovým stavem mají být komunitní služby dle zásadní charakteristiky pobytové služby 
komunitního typu/komunitní služby dle Střednědobého plánu rozvoje sociálních služeb na území hlavního 

města Prahy na období 2022-2024 schváleného usnesení Zastupitelstva HMP č. 32/31 ze dne 16. 12. 

2021. 
Členové Komise nerozporují doporučení odboru SOV MHMP k dalšímu dopracování transformačních 

plánů PO. U zařízení Krásná Lípa Komise souhlasí, že je to zatím pouze dočasný stav pro první fázi 
transformace, a že to nebude stav cílový. V jejich plánu by proto mělo být jasně vymezeno, že cílem 

budou služby komunitního typu a uvést časový harmonogram. Také by měly být odstraněny ústavní 

prvky, které lze odstranit. 
Věra Bechyňová se pozastavila nad nevhodnými názvy budov PO (zejména DZR krásná Lípa) a navrhla 

jejich změnu (konkrétně se jedná o názvy budov Vyhlídka, Domeček, Stalingrad, Chalupa, Bytovka atd.) 
Dále padnul návrh zvyšovat průběžně věkovou hranici u dětí v Registru poskytovatelů sociálních služeb 
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v PO HMP (konkrétně v Odlochovicích, kde je věková hranice jen jeden rok) v návaznosti na zvyšujícím 

se věku současných klientů. 
 
15:55 odchod pana Nováka 
 
Pan Richter na dotaz Komise uvedl, že kvalifikovaný odhad je 100 klientů, kteří získají bydlení a službu 
v hl. m. Praze v rámci projektu.   
 
Některé části plánů nejsou zatím vypracované, budou doplněné až na základě připomínek zřizovatele  
a Komise. Modelace rozpočtů budou součástí finálních verzí transformačních plánů. 
Po zapracování připomínek zřizovatele a Komise do plánů proběhne do 16. 5. 2022 schvalování 
finálních verzí, které budou předloženy orgánům MHMP k projednání. 
 
Členové Komise se na základě předešlých diskusí dohodli na zformulování projednaných závěrů 
k transformačním plánům a jejich odhlasování formou per rollam do čtvrtka 14. dubna 2022 včetně. 
Zformulovaná doporučení Komise budou členům zaslána ve středu 13. 4. 2022.     
 
 
AD 4)  

RŮZNÉ 

Bod č. 3 programu „Návrh k úpravě sociální služby DOZP pro cílovou skupinu děti v PO – diskuse“ bude 
projednán na dalším jednání Komise.  
 
Příští termín jednání komise Rady HMP pro rozvoj komunitní péče bude stanoven na základě 
Doodle hlasování. 
 
 
 
 
 
Zapsala 13. 4. 2022: 
Bc. Kateřina Tůmová, tajemnice komise 
 
Ověřila 19. 4. 2022: 
Mgr. Terezie Hradilková 
 
Předsedkyně komise: 
Mgr. Milena Johnová 
 


